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I
3 S
"‘Eu‘#f'i‘t .. . of the Commission on CIA Activities:

within the United States, to

.-, 1.  fThis is forther to,,
1nter m memorandum of a few weeks ago.

Mr. E. Henry "Knoche (copy attached to
accompanylng report) .

and in completlon of, my'

S

2.7 The attachment is a detailed review in narratlve,

“3§,'5-?.f;chronologlca1 order - together with appropriate comment-
... % ary - of our extensive holdings on thé& OSWALD case that, .

f;Unldentlfled Individual.

- FBI representative in Dallas.

have a bearing on the matter of photographs taken by
‘Mexico City Station onk;ytg;and (5 October 1563 of an

SE As a consequence of a combina-~
7.7 tion of analytical error, misjudgement and under the .
i . .stress of an urgent desire to contribute to the develop-:
ment of the 1nvest1gatlon of the assassination, a

‘cropped versior of one of the photographs of the
. ..‘Unidentified Individual was introduced into the chain of .

! "' evidence in the OSWALD case on 23 No¥ember 1963 by an

The success ive v1¢1331~

o : tudes which have now made this event a cause celebre . ’
- . . right down to the present moment are ‘detailed in the -

~narrative.
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. by-paragraph refutation and comment on that article, .- =~ .
‘which I believe is more appropriately handled by a sepa—iﬁrgk‘
rate memorandum to Mr. Belin, and I w1ll prepare this as . ) EALY

- is only one copy of this collection; this is it.T ' gt

SECRET o : .

"3, The attached‘report is not intended to be an.

~answer to the Fensterwald/QO'Toole article which Mr. Beiin-

attaches to his memorandum. (I have prepared a paragraph—

a memorandum if that is de51red ) R , . 5‘ﬁﬁ"29414 o

K e ot it 7 77 -

L4, The p01nt of the referenced memorandum is that .

- consideration should be given now to "whether or not the B

entire matter can be fully disclosed at this time." This . 1ﬁjﬁ!7’
submission is designed to make it possible for you, the '

IG and others whom you may desire to consult to make this

decision. The narrative-interpretive summary has been-

' . put together .in such.a way that it discloses no cyptonyms,'

pseudonyms or other CIA jargon. However, its contents qo
well beyond what has been released to the public thus far

"' in the Warren Commission documentation. This point must

be borne in mind in making a decision on Mr. Belin's -
question. To remove any question in anybody's mind about
our good faith in this matter, the narrative is backed up

by copies of actual documentation from our files. It
seems to me necessary, in reply to Mr. Belin, that he or

his representative review the documentation that backs up
the narrative. The documentation has not been- keyed into
the narrative presentation, but it follows the chronologi-
cal order of presentation from 9 October into the latest
developments in the matter, and there is an overall index ., 7T¥ .
to facilitate reference- to individual items. |[NB: There (", {.-~

5. As noted above, one of the photographs taken in. “avZ
Mexico City on 4 October 1963 was introduced into the f)w“ﬁbff
Warren Commission public record. However, it was intro- =/,
duced into that record in two cropped versions. The w
Warren Commission and its staff were made fully aware in - &% P
the course of their inquiry at Headquarters and in- ' N /yﬁ'
Mexico City of the origins of the photograph, the fact 2ot
that we had additional photographs of the same individual it
taken at different times in Mexico City and on the basis '

of full knowledge of these facts reached their own con-

clusions regarding the irrelevance of the photograph to.

OSWALD and the assassination.-

( .
6. In fact, we actually hold twelve different photo-
graphs of the Unidentified Individual. Each of these are®—
reproduced in the collected documentation backing up the
narrative report (see Items 25 -~ 27). Chief, LA Division,

2
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_had indicated in writing to Chief, CIOPS, that he has no .
objection for Mr. Belin to do whatever is desired with .
these photographs at this time. It should be noted that
Mr. Fensterwald in 1971 - 1972 was actually shown, by -
Mr. Houston during a visit to the Agency, two of the
twelve photographs, other than the one already published

" in d¢he Warren Commission report. (It is these two that
he has published in The New York Review of Books article -
‘which Mr. Belin attaches to his memorandum.)

L C 7. It seems to me that whoever makes a decision on
R A whether the entire matter can be fully disclosed at this
S " time should bear in mind that a subsidiary decision must
.also be made, i.e., whether to crop or .otherwise fuzz up
the background of the photographs or, alternatively, to
_publish the entire run of the photographs for the first
time without taking out the background. Obviously, none
~ of these questions apply to the passage of this material
" ¢o Mr. Belin and the Rockefeller Commission itself. I
think they should see the entire documentation as it
stands. Perhaps after that, the question of what could
be discussed and the question of "how?" and "how much?"
could be taken up with Mr. Belin himself. My personal
recommendation is that the more we can say about this
i matter in a fully open and final manner, the better off
o . we will be as an Agency. But it is my understanding
v *MJ’jthat there are still sensitivé aspects deriving from the
P fact that the operation which produced the photographs

i

: wasl<_m _ land as a consequence
o % publication at this time would create additional problems
”?@ﬁjﬁf at -that level] ] Also, it should be noted that

B the Ambassador, according to Win Scott's memorandum to
1®Kkﬂé%aé§.c. King on 22 November 1963 (see Item 8 in the backup
T ‘,{/ documentation), allegedly played a direct role in the
//kﬁﬁ} decision to put the photographs into the hands of the FBI
g //;y/» in Dallas laterally from the Field. As far as I know,
there has not been anything published about this aspect
CYB at any time in the past nor have we had any discussions

with the State Department about that aspect of the matter.

i;,@{
AN

Raymond G. Rocca

Attachments:
as stated
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2 May 1975

SUBBECT f The Photo_df an Unidenfified Individﬁa] in the Warren

Commission Report' A Factua] Chronological Survey

REFERENCE : Memorandum by David W. Be11n to Mr. E. Hapry Knbche, ﬂeQ&
15 Apr11 1975 (Attachment A) . o 7%’

1. Reference memorandUm suggests it would be appropriate to

reconsider full disclosure at'this_timé of the'circumstancés énd factual

‘data relative to the Subject. The purpose of this survey is to permit a

realistic evaluation of the suggestion.

Background

2. This examination and sﬁmmary of tﬁe‘record concerns a_croppéd
photograph considered by the Presideht'stommiSSion on the Assassination
of President Kennedy (hefeinafter_cited as the}warren Commission) and
introduced into evidence as Odum Exhibit No. 1.] The photograph

(together with others of the same indeidua])‘originated from a highly

1 See Hearings Before the President's Commission on the Assassination
of President Kennedy (hereinafter cited as Hearings), Vol. XX, p. 691.
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sensitive intelligence operation beihg conducted in'Octobef 1963.byithei'}

CIA against the Soviet and Cuban

'fiﬁﬁmbassies in-Mexico City.

. 3._.Undek the'extradrdihary press of effort to deve]op'inforhation :

 on'thé assassin and the assassination, copies of the photograpﬁ were

' méde available by CIA's Mexico Station Chief on the afternoon of =~ -

22 NOvember to the local FBI'reprESentétive, and later that day,-

assertedly on the decision of the Ambassador, copies were convéyéd_by;

an FBI representative by a spegia? flight carried out by the'U;S; Navé)
.:Attaéhé to the Dalias office.of the FBI for possibie use in_fﬁe dhg6iﬁg
;' fnvestfgatioﬁ. bné.photograph, ﬁropped by the FBI, was shown‘td. '
‘Mfs. Marguerite OSWALD (Lee'Harvey OSNALD'S mother) in Dallas on the
~evening of 23 November 1963'by FBI Agent Bardwell D. ODUM. |

4. The Warren Commissioh's report describes the sequence of évents'
at pp. 364-365 and 667 (Attaéhment B) which ultimately resulfed in.
Mrs. Marguerite OSWALD's a11ega£ion,that she had been shown a éfoﬁﬁéd
photo of Jack RUBY the day befofe he murdered her son. (A further

complication compounding this erroneous conclysion was the fact that

when she had been shown a copy of the same photograph in her . appearance

before the Commission, it had been cropped by the FBI in Washington in

a slightly different manner.)

5. No detail in the Warren Commission report illustrates more A

vividly than this one the difficulties that beset simple truth in the

SECRET
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__poltticized, rfgid]y deterministic interpretive climate that has been
" nurtured by the media over the past decade about the Kennedy Assassina-

| tion. ,The'photograph- acknowledged now ndt to be RUBY' has cbntihﬁed to

preoeeUpy spec1a11sts and has become the centerp1ece of another :
hypothes1s that holds OSWALD to have been ”framed" by the use of a

double in his actjvlty in Mexico Clty.2

Lee Harvey OSWALD - Reportihg on Mexicp City Stgy

| 6. A]though in no way related to Lee Harvey OSWALD or his stay in

: Mex1co City from the mornlng of 27 September 1963 to the morning of
"2 October 1963, at least one set of photographs of the un1dent1f1ed man
~ originated during'OSNALD's stay_there. It is important, therefore, to

an understandihg of the acquisitfon and handling of the photographs by

the Mexico Station to review what the Station ascertained and did with

“the 1nformat1on 1t developed about OSWALD in Mex1co C1ty, together with

Headquarters action on that 1nformat1on

7. From all credible evidence known to this time (none, incidentally,
added since the exhaustively unique work of the Warren Commission),
Lee Harvey'OSNALD spent four (4) full days and two (2) partial days--

about 116 hours in a11-—in Mexico City from about 10:00 a.m. 27-September

2 This is the thrast of the article "The CIA and the Man Who Was Not
Oswald" by Bernard Fensterwald and George 0'Toole in the New York Review -
of Books, a copy of which is attached to reference (Attachment A}.

3
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1963 to about 8'30 a.m. 2 October 1963. His p]ace of res1dence was a:u

small commercial traveler hote], not frequented by gr1ngos"——the

- detai led 1nterv1ews and 1nterrogat1on by “the Mex1can author1t1es and EIE

the FBI, after the assass1nat1on estab11shed that 1n the reco]]ect1on of

"', all hotel personne] he left ear]y and returned ]ate each day of h]S stay

8. Assum1ng, and a11ow1ng for the fact of 1ate arr1va1 and early o
departure that he s]ept one- th1rd of . the t1me of h1s stay (38 or 39

hours), there rema1n some 78 hours of act1v1ty to be accounted for

Overall, CIA's 1nformat1on can account solely for very br1ef pertods :[f.f
during 27, 28 September and 1 October AN coverage by CIA dur1ng the
entire per1od was techn1ca1- The Station had no 11ve source (11v1ng

agent) coverage either un11atera1 or from Mex1can 11a1son

9, It should be noted that OSNALD was in. no sense "under 1nvest1- '

gation." None of the facts of his defect1on and stay in the USSR and

return to the u.s. 1959 - ]962 were- known to Mex1co Stat10n f11es
before 10 October 1963, when the bare bones of his b1ography.were :
forwarded by Headquarters in response to a Stat1on cab]ed report of

8 October which had forwarded, on a routine bas1s what appeared to he
a contact by an American for a visa to Cuba in trans1t to the USSR. .Th1st‘.
was indicated and deduced from technica11y acquired'informatton on =
1 October, which was the first_and only occasion in which OSWALD

identified himself (partially) by true name.

SECRET
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10. At no time durihg his stay in Mexico City'did'the.CIA acquire
a photo of OSWALD. A careful review of all toverage,kvoice_interCeot; :-r“

as well as photographic, of both the Soviet and Cubao Eﬁbasétes’ﬁaé ‘if?f;.‘

: _conducted by the Station on 22 and 23 November 1963 after the assass1na_ﬂ~o--:

tien, going back to mater1als from August 1963. It 1s therefore f1rm-%9
that there was no CIA photo coverage of OSMALD at any tlme durlng h1s -
Mexico trip-or stay in Mexico City. Moreover, a]though it had made a
cabled request on 15 October the Mexico Stat1on had no photo of OSWALD o
in its records, nor. d1d 1t receive one from Headquarters-—wh1ch did not't

have one e1ther—-before 22 November 1963

11. BWt*bgiEbis intensive review of voice intercept trahscripts-»'
by the monitor and other personnel on the basis of'the 1 Octoberiinter—'
cept--which had been reported to Headquarters ahd-disseminated to the
interested members of the inte]1igence‘communtty (as an ex—Marine OSWALD-

was a Navy and FBI case under the De]1m1tat1ons Agreement, and potent1a1]y

of interest to the Department of - State)—-turned up matches based on

content with materials intercepted on 27 and 28 September 1963. These
matohes'were reported to Headquarters on 23 November 1963.: Ana]ysis__v-
based on voice comparison (except for what gould be recalled by the
monitor--and this was not an insigniticant element because of the
memorably poor Russian spoke by OSWALD) could not be made becauSe-the

tapes, in accordance with the normal practice, had been erased and re-used.

SECRET
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12 It.must be'stressed that the voice intercept and photographit

coverage was not (and norma]]y is not) processed in "real time : The
means of acqu1s1t1on and the vo]ume of the 1nformat10n prec]udes anyth1ng
but the spot reporting of items judged by the mon1tor to be of more than

. | | ordinary interest and, therefore, noted in summary logs Fu]l texts of

se]ected 1tems require consultation of the tape and e1ther a fu]] tran-
'_scr1pt1on or full trans]at1on or both. Photo _coverage tends to become
ava1]ab1e in quant1ty lots wh1ch requires scanning and select1on on a

_rap1d and acce]erated bas1s in four or five day peaks - One of the :

."tr1ggers that norma]]y operates to focus and accelerate more speedy
.rev1ew and reporting of this kind of raw 1nte111gence is the mentlon of
~ i id, a name. This was precisely what occurred in the second of two conversa-
| | -tions on 1 October with the Soviet Embassy, duriﬁg which the speéker'said
he wa$ "Lee-OSWALD."_ It was this information reported'by the Station to

- Headquarters in its first:indiéation on OSWALD on 8 October 1963;--

13. The Mexico Station did one more thing in its 8 Octobef-feport'
on Lee OSWALD based on its 1 October voice intercepts:. it coupTed the
data with descriptive information it had acquired from a senSitivei_
collateral source--a photograph of a male ind%vidua], apparently en-
lf"é American, who was observed entering the Soviet Embassy on @ october. . &
. The Station reported this detail on the 8th as a matter of coincident
fact. The Station did not assert or suggest that the data deduced from

the ‘photo was in fact OSWALD, or indeed, was in any way related to OSWALD.

SECRET
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Lee Harvey OSWALD - CIA Coverage_of His Mexico”City Stqy.

14.. One additiona] element of background must.be stipu]atéd'now as _

the final. precond1t1on to understandlng the re]evance (or 1rre1evance)

of the photo of the unknown 1nd1v1dua1 p]aced in the cha1n of ev1dence
on 23 November in Da11as by FBI Agent Bardwe]l ODUM what was the
tota11ty of CIA Mex1co S coverage of OSNALD $ act1v1ty as of the after-

noon of the 23rd when all available coverage had been checked’

15._.The tota]ity_of Mexico Station eovenoge.on, or_reasonab]y‘

inferable to be OSWALD, consisted'of five (5) voice interceotsias fo]]owez.

a. 27 September 1963 (Friday), 1605 hours Mexico City time.

Silvia bURAN, a Mekiean national, a 1oca1 employee of the Cuban
'Embassy; Consular section, a receptionist, speaks witn an unknown
male ai the Soviet Embassy. Silvia DURAN te]}s:the man that the
'American'citizen was there, the one'who_wants'a visa for Cuba on
his way to the Soviet Union,land he wénts-to know with whom he was
talking fhere because she (Silvia DURAN) héd sent him to the Soviet

" Embassy saying thafkif'theyiaccepted'nim and gave him a visa, then
the Cubans (Embassy) would also give him'a vise without further
paper work, only advising Immigretion‘in Cuba. The Ameriean, she
says, wants.to-know with whom he had talked there because he saye
he was told there would be no problem. The man in the Soviet

Embassy says to wait a moment. A different Soviet speaks, and

SECRET
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Silvia DURAN explains the same thing to him." This man says to.

Teave a name and te]ephone number and says he w111 call back

”',S11v1a DURAN g1ves the te]ephone 11- 28 47 (Cuban Consu]ate)
‘She a1so takes advantage of the conversatlon and states she has -
-.moved and wants to advise ‘the Sov1et Embassy of her change of

: address SO that she can rece1ve the Sov1et ‘Embassy's BuTlet1n.

The man says to call KOUKHARENKO to give her'new address,;then_he

'-asks:the name of the Consu1-0r Cultural Attache Silvia DURAN:says .
‘the name is Teresa PROENZA and the te]ephone number is 14 13 26

-:.The man says thanks

b. 27 September 1963 (Friday), 1626 hours Mexico City tie.

An unidentified male, a Soviet, calls the Cuban Consulate, asks |

Silvia DURAN if the American had'been there.- Silvia DURAN»says he

is there.now- The Soviet says the Amer1can showed papers fran the

: Consu]ate in Wash1ngton that he wants to go to the Soviet Union

~and be there for a long time with his wife, who is Russian, but

the answer has not-come from Washington in respect to this problan;
and according to thfs procedure it takes‘fonr or five’months,-but-
without having permission from the Soviet Union they should ask, or
better said, they cannot issue a visa there without asking Washing-
ton. However, according to this man, he showed a letter indicatfng
he was a member of an organization in favor of Cuba and that the

Cubans said that they cannot issue a visa without his having a visa

SECRET
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for the Soviet Un10n and now he (the Sov1et) does not know what to

._do wwth hvm (the Amer1can) because they have to wa1t for an. answer j |

from wash1ngton e L .
S11v1a DURAN agrees the same pr0b1em ex1sts w1th the Cubans,
that the prob]em with h1m (the Amer1can) is that he does not knmu

anyone in Cuba and therefore 1f that is true 1t w111 be d1ff1cu1t .

- for h1m to get a visa for Cuba, because he was th1nk1ng of proces- B

s1ng his visa (for ‘the Sov1et Unxon) because he knew 1t wou]d
requ1re wa1t1ng a 1ong time for his-visa to the Sov1et Un1on wh11e |
in Cuba, and from there go to the Sov1et Un1on The Sov1et sald h

the thing is that if his w1fe r1ght now were 1n Wash1ngton she

A would receive her visa right now, or perm1ss1on, from the Sov1et
e"'—"""'—'<—'

Un1on to return to her country, she is go1ng to receive her visa in »
wash1ngton but having this visa, she could commun1cate to any place
this perm1ss1on for examp]e here or any p1ace she cou]d rece1ve 1t
(visa or permission), but r1ght now they do not have them

Silvia _DURAN says certa1n1y .and they cannot g1ve a letter e1ther :

-beCause they_do not know if the visa w111 be approved. The Sov1et

~says he cannot give a Tletter or recommendatidh either becauSe he

does not know him (the American) and asks to be excused for

bothering her. Silvia DURAN says that is all r1ght and many thanks.

c. 28 September 1963 (Saturday), 1151 hours Mexico City time.

Silvia DURAN calls the USSR Embassy and talks to an unidentified

SECRET
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Soviet. Shejéays that in the Cuban Embassy there is a North
.'Americaﬁ who was at the Soviet Embassy. 'The Soviet says wait a

minute. Silvia DURAN speakaEﬁg]ishlwith_someonef¥andlcdmments in

Spéniéh‘that-they gave APARICIO:te]éphbne 14%]2—997and to téke:tﬁe
number dowﬁ-;Sj]Qia.DURAN fhen.séys'the Ameriéan citiien,is édingl

: o .*“ivltd talk hﬁth7you:'i.é.; the.SOViet. - The American fifst_speéks
Russian-and the Sovfet speékéiEnQ1fsh. They cbntinge 5n Eng1i§h}
, “J' o _'. The Americanatalks broken Rhssian and says I Was in yoUr Embé$sy'and

. spoke to yodf‘00n$u1. _Just'a_minute; A Soviet takes the phbne_and

asks the Ameﬁican in Eng]ish.What"does'he want? The Américan'says:

pieasévspedk Russian; ‘ThevSovfet says-what.é1se do }ou want? - The

' ﬁ_ (fﬁ: Ameriéan says I waS just now at your Embassy and they took my

) ~address. The Soviet says I‘know fhat. The American, in hardly

. recognizable Russian,‘says I did‘nof knbw_it>then. I went to the
Cuban Embassy to ask them for my éddress, because they have it.
The Soviet says why don't you ;ome:again'and leave your address -
with us, it.is not far from_tﬁe Cuban Embaésy; The American-says

I'11 be there right away.

d. 1 October 1963 (Tuesday), 1031 hours Mexico City time.

An unknown male (American) calls the Soviet'Embassy, the Military
Attaché'é number, 75?69—87, and says to an unidentified Soviet
respondent: I was at your place last Saturday and talked to your

Consul. They said that they would send a telegram to washington,
10
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and I wanted to ask you if there is anything new? The Soviet says
I would like to ask you to call another phone number? P]easé write

it down: 15-60-55, and ask for a consul. Thank you.

e; 1 October 1963 (Tuesday), 1045 hours Mexico City time.
The same person who phoned a day or so ago and-spékezin brokén
Russian speaks to OBYEDKOV (a Soviet Embassy guard). He says:

This is Lee 0SwALD speaking. I was at your place Iast‘Saturdgy'ahd'

- spoké to a consul, and they said that they wbu]d seﬁd'd'fglegrém to -

'washington, so I wantédlto find out if you have'anythihg new? But
I don't remember the name of that consul. OBYEDKOV says: KOSTIKOV.
He is dark (hair or skin - ?). OSWALD says yés._ My name is OSWALD.
OBYEDKOV says, jusf a minute, I'11 find out.} They Say that they |
have not received anything yet. OSWALD sayS: Have they done
anything? OBYEDKOV says: Yes, they say that a request has been
sent out, but nothing has been received as yéf. QSWALD says;;and

what . . . ? OBYEDKOV hangs up.

16. Each of these items, including the texts of the raw infércepts,'

were read by, discussed with, and examined by “Warren Commissfon staffers
in Headquarters and at the Mexico Station during a stay from 8 - 13 April

1964;3 A11 were made available promptly to the FBI.

3 The Warren Commission group that visited the Mexico Station consisted
of Mr. Coleman, Mr. Slawson, and Mr. Willens. They examined not only the

11
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17. Summing up, we can state, or by fnee interpretatien reasonably
infer from the 1ntercept ev1dence that OSNALD made or cou]d have made
the fo]]ow1ng contacts with the Cuban and Sov1et off1c1a1 estab]1shments

in Mexico City.
¢

a. 27 September 1963 (Friday). After annival ‘and check—in to

. his hbte] OSWALD went fxrst to the Cuban Embassy where he ta]ked
with Mrs. S1]v1a DURAN.  The t1me of his f1rst Cuban Embassy v1s1t v
fs unknown.. The t1me of h1s second Cuban Embassy visit was about
1600 hours (i.e., Just before c]os1ng) Somet1me between the two
'Cuban Embassy v1s1ts, at Mrs. DURAN's 1nd1cat1on, he must have
visited the Soviet Embassy. We have no 1nd1cat1onhdbofhebta1ked
With' at the Soviet Embassy. -

Y

intercepts a - e above, but others for the 27th and one for 3 October.
that seemed to have relevance. These have not been included in this
summary because they appear, on review; to be excludable from the OSWALD
matter on logical or substantive grounds, or both, bearing in mind that
the Soviet Embassy received many calls pertaining to visa matters.

On the 27th at 1037 hours. the Soviet Embassy received a call from
an unknown individual speaking Spanish who said he wanted visas to go to
Odessa. He was told the Consul was not in and to call back at 1130.
OSWALD is known to have arrived at the Flecha Roja bus terminal on bus
#516 at circa 1000 hours on the 27th. It was, therefore, possible for
him to have made this call. But granting this, it is unreasonable to
believe the calls were OSWALD's for the following reasons:

a. The caller wanted vtsas, and specifically for Odessa.

OSWALD was seeking a visa and never in any context did he specify
the Black Sea port of Odessa as a destination.

L

12
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"Station'photographic coverage of the Cuban Embassy
P did not include the Consulate gate until Octobéf."
[MEXI-7098 (IN 69127), 27 November 1963] .
See in ALVARADO file.
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There was no photographic coverage of OSWALD s entrwes_

into e1ther the Cuban or Soviet Embass1es on the 27th The 1ack of

1coverage on the Cuban 1nsta]1at1on is exp1a1nab1e the camera,
" based on the reco]]ect1on of of ficers st1l1-1n serv1ce 1n Head-
-quarters was down on the 27th because of mechan1ca1 ma1funct1on,
wh1ch was in course of correct1on Why OSWALD was m1ssed in his

=probab1e entry to the Sov1et 1nsta]1at1on on the 27th is not yet

exp1a1ned but no techn1ca1 operat1on of that kind is 1nfal]1b1e;

b. 28 September 1963 (Saturday). [Note: Both the Cuban and -

Soviet Embassies were closed to the public on’Saturdays. PhotoQ

graphic coverage was norma]1y suspended Saturdays and Sundays.]

b. The call was directed to the correct Soviet consular
number: 15-60-55. On 1 October, OSWALD first called the wrong
number, 15-69-87 (the MA's number), and had to redirect his call to

-the correct number, 15-60-55. It seems unlikely he would have made

what would have been his initial call, on Friday the 27th, to the
correct number, and called the incorrect number on 1 October.

c. There is every reason to believe from the context of the
intercepts, para 15, a-e above, that OSWALD's first destination
after arrival and check-in to h1s hotel, was a visit to the Cuban
Embassy.

d. The use of the Spanish 1éngdage would exclude OSWALD dh]ess‘
he made use of an intermediary, which seems unlikely from what is
known of his modus operandi.

On 3 October at 1539 hours an individual speaking broken Spanish,

then English, called the Soviet Embassy and asked for a visa. The Soviet
respondent says: Call on the other phone. The requestor says: I'm

13
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Also for some unexplained reason, the Desk did not dissemiﬁate
the information that OSWALD had indicated in his telephone call
to the Soviet Embassy that he had been to the Embaséy on 28
September 1963. The Mexico City Station, however, did pass

this information locally.
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- OSWALD, notwfthstanding the holiday schedu]e,»wenf,on Safnrdéy"

morning to the Soviet Embassy (his second Visit)'where he spdke to -

~a Consu] He apparent]y could: not reca]1 his new Texas address.,5:'

- At circa 1151 hours he went to the Cuban Embassy-—h1s th1rd entry--,¥f;n

where he had reg1stered it in his visa app11cat1on the day

previously. He secured the address from Mrs. DURAN and- she cal]ed -

the Soviet Consulate presumably to perm1t him to g1ve them the
address over the phone. Instead, 'the Soviet Wifh'whom OSWALDISpoké .
over Mrs. DURAN's te]ephone 1nv1ted OSWALD to come back in person,

and he said he would 1mmed1ate]y. Presumabl% thereupon OSWALD went;

back to the Soviet installation (h1s third entry).

looking for a visa to go to Russia. The Soviet says: Please call ‘on the
telephone of the Consul, 15-60-55. The requestor says: One moment _
please, I'11 have to get a pencil to write the number down. - They issue :.
the visa there? The Soviet: That depends on your conversation. Idon't -
know about this business. The requestor asks for the number again. The
Soviet gives him the number and tells him to ask for the Consul of the
Soviet Embassy in Mex1co . _

The relevance of this intercept to OSWALD is excludable on three -

grounds:

a. The use of broken Spanish. OSWALD throughout used broken
Russian or English. He had no competance in Spanish to handle a
conversation of this kind.

b. The substance of the request indicates a visa request in
the first stages of initiation. OSWALD had developed his matter

with the Cubans and the Soviets the previous Saturday to a point
well beyond the stage indicated by the substance of this call.

14
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c. 29 September 1963 (Sunday). No activity regietered,.:

d. 30 September 1963 (Monday) No act1v1ty registered
(It is known that OSNALD reserved space “this date on a Mex1co C1ty-
'_Lﬂredo bus, departing 2 October 1963 at 0830_h0urs.) |

e.' 1 October 1963 (Tuesday) OSWALD made at least two ca]]s,

~at 1031 and 1045 hours, to the Soviet Embassy He 1dentjf1ed'h1mse1f
twice durlng the second call when he talked with OBYEDKOV--a guard?f
and referred to his talk on-SatUrday, probab]y with KOSTIKOV, There

was no'phOtographic coverage of OSWALD on 1'Oetober; if the follow-

ing ?easoning is correct, that was as if should be. 'Frem the cqntext
(?é. of the two calls, there would have been no reasonvfor him'tq go to
N the Embassy. His case had clearly been placed at the sufferance of
the USSR Embassy in Washington. His two calls on 1 October were
concefned withbwhether any reply had been received from Washington.
Under those circumstances, it is unreasonab]e,ﬁo believe OSWALD

wod]d have gone to the Soviet Embessy on that date.

. 18. The camera at about mid-day registefed the entry into the

Soviet Embassy of a white-shirted individual who, in the opinion of the

c. OSWALD had left Mexico City, based on all the credible
evidence, the early morning of the previous day, 2 October, and
could not have made this local call.

15
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Station, among_ai]'the persons photographed that day, appeared.to be the
only person--a non-Latin, and possibly an American--who gntered the Soviet
inétaTlation."On_the éﬁahée thgréicdq]d be~éh association between the
idehtifiéétibh data dérﬁved.ffém the voice iﬁtéréépt and the deschiptive
dai% derived from thé‘phofograﬁh, the Stétionfreported the two elements

as separate fa¢ts'ih its cable to Headquarteré on 8 October. .

19. The Station's action was not unusual and really amounted to an

analytic fquahtuh ]eap,“_justified-by the primitiVé”and initiatory status

'of the OSNALD.identification.'_Many examp]eé of a similar kind of thing
can be found in the'day—to-day record of Station-Headquarters correspon-

dence and reporting..

Developments from 8 October - 22 November 1963

 20. Mexico Station reported'to Headquarters on 8 October (received in

-Headquarters 9_October) the following initial information on OSWALD.4

(]) On .1 October 1963,.an American male who spoke
broken Russian and said his name Lee OSWALD (phonetic),

stated he was at SovEmb on 28 Septeﬁber vhen he spoke

4 Cablese has been rendered here, and throughout, into readable English,
without substantive changes or omissions. Cryptonyms and pseudonyms
have been omitted or put into clear text. . :

16
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with a consul whom he be11eved to be Va]eriy

” V]ad1m1rov1ch KOSTIKOV SubJect asked the Sov1et
"xguard [Ivan] OBYEDKOV who answered, 1f there was:'":'
'anyth1ng new regard1ng a telegram to Wash1ngton -

' -a OBYEDKOV upon checklng sa1d nothtng had been'_

rece1ved yet “but the request had been sent

' (2) Mexico>Station said it had photos'ot-a ma]e

 «who appeared to be an Amer1can enter1ng the Sov1et .

Embassy at 1216 hours, 1eav1ng 1222 on: 1 October.f

Apparent age 35, ath]et1c bu11d, c1rca 6 feet

.reced1ng hatr]wne, ba]dlng top. Nore khakis and

sport shirt.

~ (3) No Tocal dissemination was being made by the

Station.

On 10 October 1963 at 20122 t1me the WH D1v1s1on respons1b1e

for action d1ssem1nated th1s report to the Department of State, the FBI,
and the Navy Department by rout1ne electr1ca1 transm1ss1on, addlng some -

col]atera] details drawn fran a preliminary f11e review:

(1) On 1 October 1963 a reliable and sensitive
source in Mexico reported that an American male,
who identified himself as Lee OSWALD, contacted

the Soviet Embassy in Mexico City inquiring
17
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whether the Embassy had received any news con-

‘cerning a telegram which had been sent to

Washington.'[%he.Amgrican-was described as

' appfoximately 35 years old, with an athletic

‘build, about 6 feet tall, with a "receding"

hairliniiz"

(2) It is believed that OSWALD may be identical
‘to Lee Henry [sitj OSWALD, born on 18 October 1939
_iﬁ_New Orleans, Louisiana, a former U.S. Marine

- who defected to the Soviet Uniohfin October 1959

and later made arrangements through the United

_ States Embassy in Moscow to return to the United

States with his}Russian-born wife, Marina

Nikolaevna PUSAKOVA [sic] and their child.

(3) The information in paragraph (1) is being
disseminated to your representatives ih Mexico City.

Any further information received on this subject

~will be furnished you.. This information is being

made available to the Immigration and Naturalization

Service.

Although the reaction of the Headquarters desk was "by the

book"™ and in good time, there were a number of errors in this advisory

to the departments which, on the record, were concerned with the OSWALD

18
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a. OSWALD's middle name was misgiven: "Henry" for Harvey.

The feason for this mistake is simplicity itself. The sheét dpening u

.... the file on OSWALD on 9 December 1960 had been erroneoué]y'ihscribed -
. "OSWALD, Lee.ﬁgggxg" That_sheet-Funchanged'ektept_for the_hoféfionféf B

_the error--is still the first sheet in the OSWALD file.
b. His wife's maiden name was misSpe11ed;‘ "PUSAKOVA" fof:PRUSAKOVA;

Neither of these errors are significant (though they persist in the.

Headquarters cdmmunicationé throughout the month).' More impbrtant was:

c. ‘Paragraph'(z) of the Mexico Station's_report, whith_dea?t wfth .
a concurrent, But separate, phenomenon,.the déscription;of an iﬁdividda]:.
observed going into and out of the Sovief'Embéssy, had been loﬁked on toi
Lee OSWALD as an alleged descriptive fact. The Statioh's quaifficéti0h,
"appeared to be an American," was transforméd-fn fhe flat designation of

the unidentified individual as "The American."

There can be no question that this misreadiné of the Mexico Statibn-report
was an analyst's error which escaped'detection in"the"coordinétion before -
release: the descriptive details attributed to OSWALD were so far off thé
mark as to be immediately recognizable as such.by the recipients in Head-

~ quarters, among whom.bofh the Navy and FBI had photos of OSWALD. (In pértial
expTanation, if not exculpation, be it recalled théf as of that moment CIA

had no photograph of OSWALD in Headquarters or in Mexico City to refer to.)

23. Confirmation of this judgment is provided by the centents of
the cable composed by the same analyst and sent as of 2209Z time (two

hours later) to Mexico Station, referencing its 8 October cable:

19

SECRET



13-00000

o SECRET -

(1) Lee OSWALD who ca]]ed SovEmb 1 October
. probably 1dent1ca1 Lee Henry [s1c] OSWALD born
'18 October 1939 New 0r1eans, Lou1s1ana former
S | B . radar operator in Unlted States Marwnes who t
| s defected to:USSR.1n October 1959." OSWALD is
five feet ten_inches, one nundred sixty ftve

pounds,mljght brown wavy hair, blue eyes;'

(2) - On 31 October 1959 he attempted to renounce

‘his Un1ted States c1t1zensh1p to the Un1ted States

~ Embassy in qucow, 1nd1cat1ng he had app11ed for

Soviet_citizensnip. On 13 February the US Embassy
Moscow received an undated letter from OSWALD
postmarked Minsk on 5 February:1961 in which sub- _'
ject 1nd1cated he desired return of his US passport

- as he w1shed to return to USA 1f "we could come
to some agreement concern1ng the dropp1ng of any
legal proceedings against me." On 8 July'on his
own.initiative he appeared at the Embassy with

~ his wife to see about his return to States.
Subject stated that he actually had never applied

for Soviet citizenship and that his application

at that time had been to remain in USSR and tor a

temporary extensibn of his tourist visa pending
outcome of his request. This application, according
to OSWALD, contained no reference to Soviet

20
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citizenship. OSWALD stated that he had been
employed since 13'Jahuafy 1960 in Belorussian

radio and tV faétory inaMinsk where he worked

- as' a metal worker in research shop. OSNALD was

marriéd on 30 April 1961 to-Marina-Niko]&eVna'

' PUSAKOVA [sic], a dental technician born 17 July

1941, USSR. No. Headquarters traces. He

attempted to arrange for his wife to join'him in

Moscow sb she could appear at Embassy for visa

~ interview. His American passport was returned

| to him. US Embassy Moscow étated twenty months’

of realities of life in Soviet Union had clearly

" had a maturing effect on OSHALD.

(3) Latest Headquarters information was an FBI

' fepdrt dated May 1962 saying the FBI had deter-

mined OSWALD- is still a US citizen and both he
and his Soviet wife have exit permits and
Department of State had given approval for their

travel with their infant child to USA.

(4) The Station should pass the information of
reference [its 8 October cable] and paragraph (1)
above to the Embassy, the FBI, the Navy, and I&NS

Tocally. The information given above as

21
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dparagraphel(z)_and'(3) orioinated With;the,EBI;. .

T : '(5) Reference and poss1b1e 1dent1f1cat1on -

_J:be1ng d1ssem1nated to Headquarters of FBI State, o
bNavy, and I&NS P]ease keep Headquarters e
'adv1sed on any further contacts or p051t1ve

,1dent1f1cat1on of OSWALD

24. Headquarters feedback to Mex1co C1ty of OSWALD s correct
5_descr1pt1on shou1d have been suff1c1ent, in v1ew of the 1ncongru1t1es

with the detalls deduced from the photo of the un1dent1f1ed ma]e to

keep these two matters apart as 1nvestjgat1ve facts. -But th1ngs d1d not -

work out that way.

. 25.. Mexico Station on 15 October 1963 asked-Headquarters to
“please pouch a photo of OSWALD. " Headquarters e]ectr1ca11y de]lvered

vto the Department of "the Navy the fo]]owwng message on 24 October 1963
"Lee Henry [sic] OSWALD:;

"It is.requested that you-forward to”this office |
as soon a; poesible'two-copies.of the most recent
photograph you have -of subject. We will forward
them to our representative in Mexico, who will

. attempt to detennine-if.the Lee-OswALD in Mexfco

City and subject are the same individual."

SECRET
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‘No'photo had been received by CIA by 22 November 1963.
:"_26._ Within it$°1imjtations and cababi]ities, Mexico Station had
“done all it could to comply with-Headquarters instructions: =
s a. Headquarters had been alerted, and in turn those agencies
with an investﬁgative or po]icylinterest'in OSWALD as an American
in the United States had béen alerted, both in Washington and in
the field. - . -

“@4}¢> o ~© b. Mexico Station had no further contacts by OSWALD to report
 because--as it waslu1timate1y ascertained--he had 1eft‘MexicouCityI

" on 2 October.

c. OSWALD'QAS not an Agency investigative responsibility, in
any case. Even with a photograph, it wou]d'have taken very special
efforts, triggered by thé other interested U.S. agencies, to have
ﬁade a pos{tivé ideﬁtif}cation in view of OSWALD's hotel registra-

tion under alias. .-

There the matter rested untfl mid-day 22 November 1963.

L4

The'Insértion of the Photo of the Unidentified Individual into the

Chain of Evidence

27. On 22 November 1963 the Mexico Station cabled Headquarters at

22297 time after learning of the arrest of Lee H. OSWALD, age 24,
23
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possibly in connection with the assassination, and referenced’its'_
éar]ier messages of 8-9 and 15 October and Headquartefs’ reply of

'10'0ctpbek; The Sta;ion requested -by:

“priority pouch a photo of OSWALD so that Station
‘can check all recent coverage for OSWALD. Forward-
ing soonest copies of only visitor to Soviet Embassy

on 1 October who could be identical with OSWALD."

28. It is clear that Mexico Station had forgotten'that‘actording

to its own commun1cat1on the un1dent1f1ed ma]e in the photo was of

"apparent age 35" and that the accurate descr1pt1on of OSWALD forwarded
by Headquarters on 10 October precluded the 1dent1ty with OSWALD of the
person wham they regarded as the "only visitor to the Soviet Embassy on

1 October who could be identical."

29. The Station meanwhile had begun an exhaustive and acce]eréfed_
review of all its technical and ﬁhotographic intelligence. A dispatch
was.prépared in accordance with the indication ngen in the cable of
22 November, cited in paragraphgzs above. The gispatéh noted that B

) photo coverage of the unidentified ihdividua] had tufned up on 4 and
15 October at the Soviet and Cuban Embassies, respectively. The téxt-‘
of the 22 November 1963 pouched dispatch read:

"1. Attached are copies of the only photographs

obtained . . . on 1 October 1963 which appeared
24
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.to’be an Nnerican Th1s same man v1s1ted the Sov1et

Embassy on 4 October 1963

N “Zf Cop1es of these photographs were shown to the
u. S. Ambassador on 22 November 1963 and a copy of
each of the two photographs was g1ven to Ch1ef FBI
Mexico, on that date . . . .

"p. S. :Photographs dated 15 October 1963 were

-1nserted after typ1ng of d1spatch These were

taken as {the] person entered the Cuban Embassy " -"

.Attached were'eight phdtograph5°' four (of which two were marked

1 October on reverse) show1ng the 1nd1v1dua1 in a wh1te sh1rt,and four
(unmarked on reverse) show1ng the ‘individual in a black shirt. 'It
would seem to be. 1og1ca] that the word "sets" was probably onitted from

paragraph two of the d1spatch between the words "two" and “photographs "

30. That the Station was working under'forced'draft is c1ear1y
apparent from the text of the d1spatch wh1ch tacked on a material fact
as a postscr1pt  That fact was reported s1mu1taneous]y by cable to -

Headquarters at 00532 t1me 23 November

"]. Mexico Station has photos same.unidentified
American type who is possibly OSWALD entering
Cuban Embassy on 15 October. Searching for .

25
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possibility photo-documented entry Cuban Embassy

-other:days.

. A]so attempt1ng estab11sh OSWALD entry and

* - departure Mexico.'

31, Headquartérs, at 01362 time, 23 November 1963, asked Mexfco'

Station to send a staff member with all photographs to Headquarters on

~ the noxt ava11ab1e f11ght

32. 'Concurrent1y_wjth or beforéAthe'foregoing cables to Headquarters, -

the Chief 6f Statioh, Mexi co City, had spoken diréétly byadouble-ta]k

telephone with the Western Hemisphere Chief of Division, Mr. J. C. KING,
and secured permission to give copieé_of the photographs of the uniden-

tified individual to the Legal Attache and to make them known to the.

Ambassador}

_ 33. What happened next is best reflected in a pérsona]’note by the .
Chief of Station to the WH Division Chief, mailed to the latter from
Dallas, together with copies of the photographs, by the Legal Attaches |

representative who delivered them to the FBI in that city.
122 November 1963
"Dear J.C. [KING]:

"Reference is made to our conversation of 22 November
26
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in wh1ch I requested perm1ss1on to glve the Legal

Attache cop1es of photographs of a certa1n person '

S D - jwho 15 known to you.

- | o uAttached are cop1es of each of the PhOtOgraphs :,,
o r'we have w1th the dates of the v1s1ts stamped ‘on ff"ﬁ

thevback,_['

"At 6 p.m. Mex1co t1me on 22 November The Ambas-='
'sador dec1ded that th1s was 1mportant enough to CR

'have a member of the Lega] Attache s off1ce take -

cop1es of these p1ctures to Da]]as Texas The L
| Naval Attache is mak1ng a spec1a1 f11ght from

Mexico C1ty for th1s purpose The Lega] Attache s
| off1cer who is go1ng to Dallas has prom1sed to

_ma11 this mater1a1 to you for me.

“Copies of these photographs are also being sent
by pouch which will Teave Mexico City'on the

night of 22 November 1963.

"Best wishes.

"Win [SCOTT]"
According to a sidelined comment on this letter, the Lega1 Attache's
officer was Eldon RUDD. |

27
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34.. The dec1s1on to rem1t the photographs to the FBI 1n Da]las

'gg, S had been made by the Ambassador, accord1ng to the Ch1ef of Stat10n who
g?sf/ : 31mu1taneously w1th the FBI agent s -departure reported to Headquarters
//1;;f by cable (02442 time, 23 November)
PR --
_T_§ CIDbp?“de},e“_'& "FBI agent Teft here 2000 Tocal time with two cop1es
5 "o 0, each of six photos of a person suspected to be
‘OSWALD, on a spec1a1 f11ght for Dal]as He is

u‘carry1ng enve]ope w1th one copy each photo for

. airmail special from De]]as_to J. C. KING at

home as per_te1ephene tonvenSation with SCOTT.

One copy of eech of these photos plus a copy of
each of the photos showing the same person ekiting
the Cuban Embaésy fonwarded‘by memorandum leaving
by reguTar pouen'tonight. In view of above does

Hgs stilllwant a'staffer with additional photo(s)?"

35. Headquarters responded two hours later, 04227 time,

23 November 1963, Cance111ng its request:

L4

"1. No need send staffer witn photos. We have

asked'Navy for photos again, but Mexico can see

OSWALD's picture soonest on the press wire.

"2. Have just re-emphasized to FBI Headquarters

the sensitivity of photos you are sending and also
28
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relaying names of travelers with_simi]ar_namés.
| | * Note radio says OSWALD Tived under aTia$ of
c © 0. H. LEE." | B
—i_" ' ; 36. Oh the 23rd at 17292 fime, Headquartefs_advfﬁed,Méxfcb'city; ,* .
“The FBI séyé that the photos of the man.
entering the Soviet Embassy which MeXicoz"

Station sent to Dallas were not of Lee OSHALD.

Presume Mexico Station has doub]e-cheéked

dates of'these>photos and'is-a]so checking all

pertinent photos for possible shots of OSWALD."

37. And at this point, 2048Z time, 23 November, Mexico Station

finally agreed:

“"Saw photos of Lee OSWALD on television night of
22 November and it obvious photos sent to Dallas
were not identical with Lee OSWALD he]d'in Dallas.

Dates are as given on photos.
"Mexico Station is reviewing all available photos
of persons entering Soviet and Cuban Embassies.”

38. Two hours later (22547 time, 23 Navember 1963) the Station had

reported the results of its effort to review all available coveragé:

29
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'“Comp1ete recheck of>photos of a11'visitors to

, Cuban Embassy from August through f1rst ha]f of

‘November aga1nst good press photos shows no

.ev1dence of. OSNALD v1s1t Similar bTank aga1nst
~.all Sov1et Embassy photos from 1 September |
. :" Note on?y v1s1t we: know he made to Cuban Embassy o
e .--28 September, Saturday, on which Embassy c1osed

and we had not had coverage

39 Nlth this commun1cat1on the matter of the "un1dent1f1ed

‘-1nd1v1dua]" reaches the end of Phase I the key e]ement of wh1ch is the
.iggé' convrct1on, at f1rst_]atent, then expressed, that the photographed-
| " individual-might be'identical with OSWALD._ This applies especiale to
the Station, though_at a certain pointfeven Headquarters moved no -
rebuttal despite the hard fact that the description:of OSWALD and the

unidentified individua1 were quite disparate.

40. This review has attempted?to-deal even-handedly with all items
in the case record that haye.a.bearing on whatdhappened._ The operationa]
.zeal, innovativeness,_and the high committment of aT] invo]ved,-.
especially in Mexico City, speaks for itse1f. Equally apparent—e |
because of the 20/20 advantage of hindsight——is'the evidence of
non-performance. It was a critical failure, for example, that no photo
ofyOSNALD was made available--though it was expressly requested both at

Headquarters and by the field--or that it was.not more aggressively
30
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sought by CIA, before 22 November. A photograph-of OSWALD'wou]d-haVe- e
obv1ated—-1n a way the mere possession of a correct phys1cal descr1pt1on:,;.'
| ev1dent1y cou]d not-—the who]e success1ve deter1orat1on of what began 1n;_?.

-Mex1co C1ty as an 1mpress1on1st1c selection of the photograph on

1 October 1963 1nto a cause ce]ebre today.

40, It should be c1ear from th1s factua] survey that never had

'there been a cause celebre with Tess 1ntr1ns1c merit. It 1s equa]]y :

.clear from ‘the facts themse]ves that there was noth1ng contr1ved or
_consp1red in what happened unless we have now descended to that po1nt

“in human values achieved under STALIN in the USSR and under HITLER in -

Germany, where just a plain mistake is per se ev1dence of consp1racy._

The Genesis and Development of Odum Exhibit No. 1 and

Commission Exhibit 237

41. Special Agent of the FBI, Bardwell D. ODUM, on 23vavembere

1963 showed one of the six photos flown up from Mexico City the previous

-_day to OSWALD's mother, Marguerite OSWALD. ODUM himself had trimmed off

+ the background by straight cuts. Mrs. OSWALD had no'recognition of the

image in the photograph; ODUM's own detailed account may be fbund‘in _

Hearings, op cit, Vol. XX, p. 268.

42. The photograph shows the unidentified individual in a black

- shirt. It was one of the five'photos taken of him in front of the Soviet
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_~Embas$y inMexico City on 4 October 1963, two days after OSWALD had

Teft the oi_ty.

43 At this point, for the record ‘the total avallable photo

coverage of the un1dent1f1ed individual numbers twelve (12) photographs

a. Five (5) taken'on 1 October 1963, entering end_exiting the
Soviet Embassy. He is garbed in a white shirt and light-colored

. (khaki-?) trousefs.

b. Five (5) taken on 4 October 1963 in front of tﬁe Soviet

Embassy. He is garbed in a dark, open, button-down shirt with a -

.fi’ '_' o high-neckline undershirt showing and dark trousers.

c. Two (2) takendon 15 October 1963 in front of the Cuban

| Embassy. He is wearing a dark, collarless T-shirt or light sweater.

"_~§?. . The negat1ves of all of these are extent and are now he]d in Headquarters

*f:ﬁ R as 1ntegra1 parts of the OSWALD and related f11e ho1d1ngs.

44, The result of ODUM's display of the photograph-—to repeat; a
. cropped version of one of those noted under paragraph 43b, above--was

Mrs. Marguerite OSWALD's a]]egation that she had been ehown a picture of

" her son's killer, Jack RUBY, a day before he perpetuated the deed! Again
the Warren Commission Report (pp. 364-365, 367) exhaustively disposes
of this erroneous charge and requires no repetition here. A complica-

“ting fact developed a]ong-the way was Mrs. OSWALD's (correct) observation,
32

SECRET



13-00000

SECRET —_

when she finaliy ‘admitted before the Comm1551on that the ODUM photograph;"

‘'was not RUBY was that the photo had been cropped differentiy from the g

one she had been shown in.Dallas’ Inspector MALLEY s cropped verSion of'
the 0DUM photograph became CommiSSion Exhibit 237 (see Hearing ’
Vor. XVI, p. 638). ' '

45, The net'effect of the'deveiopments.in'theihearings of the

Commission was to require the admission of the cropped phofograph'intO"

evidence tn a chain of depositions beginning Wiﬁh ODUM,_inciuding the

FBI Inspector, James R. MALLEY (who had-trimmed.the.photograph nsed_by '

“the Commission in washingfon), and Richard HELMS, who deposed for the

originator. These documents speak for themselves and will be found in

the Hearings, Vol. XI, pp. 468-470.

46. Mexico Station and other senior Agency offioehs strongiyf
advised against the publication of the photognaph in any form on the
groonds that the SOviet; would be immediately aierted topthe existence
of a useful and continuing u.s. inte]iigence operation, and the opera-
tion would go down the drain; There were repeatedieabies'eXChanged on
this point between-Headquarters and Mexico Station:during fhe summer
of 1964, in particular from 23 September to»15 October 1964 when.the

Station had plans underway to abandon the operation.

47. In acceding to the Commission's request for a deposition,

Mr. HELMS, then the Deputy Director for Plans, replied affinnatively to
33
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- Mr. RANKIN by memorandum'ef 23 June 1964 which included the following

'additional.bbseryatipn:

. “The.Ceﬁtfa1‘Ihtelligeeee'Agency recomﬁendsffﬁateﬂl,_i ”

,': . thfs-phOtograph not be feproduced in fhe'COmmie—

: ¢s1on s report because 1t wou]d Jeopard1ze a most
.conf1dent1a1 and product1ve operatlon In -
add1t1on, it cou1d be embarrass1ng to the indivi-

‘dual 1nvo]ved who as far as the Agency 1s aware
had no connect1on w1th Lee Harvey OSWALD or the

assass1nat1on of Pres1dent KENNEDY n

48. In this instance the needs of the Commission prevailed over

the DCI's statutbry QbTigation to protect sources aﬁd methods. The

_"Unidentified Individua]" femains to this day unfdentified and there is
- no credible evidence up to this time to rebut the assertion made by

= Mr. HELMS in the concluding sentence of his memorandum to Mr. RANKIN on

23 June 1964. And the 6peratibn did;”és:predicted;“QO'down"the drain.

Within a week of the public appearance of the Odum Exhibit No. 1 and

Commission Exhibit 237, members of the SoViet'Embassy began systematic

efforts to survey the-suriounding buildings, ostensibly for rental

- space, but clearly their inquiries-were directed to spotting possible

camera sites. The operation was continued in any case. Within a year
it had become almost totally unproductive in coverage on Americans in
contact with the Embassy-—a clear sign that this category of visitor

was being warned away by the Soviets themselves.

34
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Phase I11: The "Unidentified Man" Photographs, 1964 - 1975

49. As cou]d be foreseen, there has been pers1stent pressure by
critics of the Warren Commission nggrt_to exploit Odum Exh1b1t No 1
ande Commission Exhibit No. 237 for partisan 1nterpret1ve purposes A
considerable correspondence has accumulated since the end of 1964 in A
which the Agency has attempted to be responsive to these requests and,
simultaneously, has tr1ed to satisfy what has been 1ts sole 1nterest

from the 1ncept10n,of the matter: to protect the method of acqu1s1t1on

of the photographigﬁﬂf Which made_the

<acqu1s1t1qn posstTe)

(.- 50. Following are highlights from the correspondence dnringvthe

current phase.

a. On 16 May 1967, over the signature of the Genera] Codnse]
of the Agency, Lawrence R. HOUSTON, CIA voTuntari1y submitted a
statement about the photographvto Judge BAGERT .of the Cnfmin31>‘
District Court for the Parish of Orleans, State of Louisiana.
The response dealt affirmatively with the contents of the subpoena
that had been delivered to the United States Marﬁha]l in the District
of Columbia, despite the fact that the subpoena could not be
executed because of the lack of jurisdiction.

Mr. HOUSTON proferred on Agency behalf categoric assur-

ances to the court‘regarding the inaccuracy of statements and
35
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' 1nferences made by Mr. GARRISON in New 0r1eans ‘about. the photograph '

;E;ﬂﬁf_-'5' . ;L. of the un1dent1f1ed 1nd1v1dua] The-f011ow1ng is extracted from .

Mr HOUSTON S memorandum

e hr_-e“Because of the pub1icity which.has surroonded the
p0r1eans Par1sh Grand Jury proceedings, we have
recent]y carr1ed out an exhaust1ve search of the |
files of the Central Intelligence Agency for any

'p1cture of Lee Harvey OSWALD taken 1n Mexxco As

a resu]t of th1s search I can state categor1ca11yrp”'

_that the f11es of th1s Agency do not conta1n and
"ig{"-” o : " never have conta1ned any such p1cture of
Lee Harvey OSNALD taken in Mex1co and that we have '

no 1nformat10n whatsoever that any such photograph

'ever ex1sted To the best of our knowledge and

information, therefore there is no such photograph.

Furthermore, the photograph which is pr1nted 1n the
"~ Warren Commission Report, Exhibit No. 237 in Volume
XVI, never contained more than one figure, and the
nfigure in the photograph depicts an individual who;
to our know1edge, has not been identified. The
.oircumstances of the filing of this photograph with

the Warren Commission are set forth in affidavits

on pages 468 and 469 of Volume XI, Hearings Before

. the President’'s Commission on the Assassination of

36
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President Kennedy Consequently, we have no record .

_of any photograph that answers in any way the

description of the one. we understand was requested

in the subpoena.

"I hope you w111 accept th1S 1nformation 1n th1s i
form in the spirit of cooperation in Wh1Ch 1t ‘5s ,lj..-

proferred "

b. The Agency has repeatediy serv1ced requests about the

- 1dent1fy of the unknown 1nd1v1dua1 from Mr Emory L BROWN Jr.,

Route #4, Box 82, SqmnkwnRoad, Farmingdale, New_Jersey._-The.]ast::'

exchange of correspondence in our record covered the period* -

4 - 17 April 1970.

c¢. Detailed 1nqu1r1es on. the unidentified 1nd1v1dua1 were

received on 1 and 24 November 1971 to which the Agency responded _"_

on 15. November and 14 December, respectively, from

Mr. Paul L. HOCH, 1735 Highland P]ace #2, Berke]ey, California

.d. The most extensive effort to punsue the unidentified :p
individual was and is being made by Bernard FENSTERWALD Jr., who -
is now Executive Director of a Committee to Investigate Assa551na-:
tions, 927 55th Street, N.W., washington D.C. beginning on -

22 March 1971, short]y after the Agency dec]aSSified Comm1551on |
Document No. 674, and extending through 11 0ctober 1972, after the

.37
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FBI's declassification of Commission Document No. 556. On 8 April

_ v1971 Mr 'FENSTERWALD was invited to the Agency for-a"distussion
-'l_'w1th the Genera1 Counsel, Mr. HOUSTON, of his question about the'.if

photograph of_the unknown 1nd§vidua1.- Two other'photographs of

“the-dnidéhtified ihdividua?, in addffion to the photogfaph
_ deplcted 1n the two Comm1ss1on exhibits, were shown to him at that
) t1me It 1s a matter of more than ordinary interest to note that
on th1s occas1on Mr. FENSTERWALD who was accompan1ed by his

'f partner, Mr w1111am OHLHAUSEN to]d Mr. HOUSTON and another

’representat1ve of the Agency in attendance that he knew who the

»':5i2=';g ) -. 'un1dent1f1ed man was. The fo]10w1ng is extracted from Mr HOUSTON's

ety | Memorandum of Record 8 April 1971:

S "3. Mr. FENSTERWALD came to my officé-this
morning with[hfs partner, w11]iam G. OHLHAUSEN,
;;.i_gn . .v " Tooked at the other.photographs, and told us he -
R _did know who -the han'was. He said he is présently
serving a prison term somewhere in the United
States and admitted that he had known OSWALD, but
Mr. FENSTERWALD,said there was nothing to indicate
&ﬂiié. : o any connection between the man in the photographs
and the assassination of President KENNEDY.
Mr. FENSTERWALD did not give us the man's name at
this time, as he said enough peop]e had suffered

unnecéssari]y from allegations that they were
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assoc1ated w1th the assass1nat1on, but he d1dl

'say he was sure we had a f1]e on the man He;
asked if he cou?d have the pnotographs, and Irf

: asked how he cou1d use them He sa1d he d1d

not know and f1na11y agreed that for the t1me" T
be1ng he would not press h1s request.
thi;_ : | _ The who]e meet1ng was . extreme]y frlend]y and

they.thanked us for_our response.“ f;-

The f0110w1ng is extracted from the Memorandum of Record

by the other CIA man present Mr: Arthur E. DOOLEY

R TS FENSTERWALD said he knew who the'person_

B was and had,sooken_to him; that the man was too
nervous to come forth on his own. FENSTERNALD
would not giveftherman's name but said he is an
American, serving_a orison term in thts-country

~on a criminal charge, and'that_he'had methSNALD
in Mexico. 1 asked whether the prisoner had any
conspiratorial relationship with OSWALD.
FENSTERWALD replied he did not know the answer

as he had not interviewed the man as yet. We
reiterated that we did not know who the man
was, and said tHat we would like to know his

identity. FENSTERWALD replied that CIA has a
-39
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: thick-fjleidn:the'unknownuman, and that‘wefwill_

f'be'furnished“hié'name_in due course-.f,'. .

Mr FENSTERNALD made no reference 1n hIS subsequent

’f;; conversat1ons and correspondence to this a]]egat1on about the 1dent1ty'

;eof the'"Un1dent1f1ed Ind1v1dua1 " though the c1a1m, if true wou1d
."ﬁ*i'.f' '-::t"» " be of d1rect ev1dent1a] 1nterest and poss1b1y permlt us to assert
| L_w1th f1na11ty what we be11eve has been the fact from the beg1nn1ng

h;“ .the "Un1dent1f1ed Man" has noth1ng to do w1th the OSWALD case at a]].

o - .Attachment A: Memorandum by David W. Belin to Mr. E. Harry Knoche,
IR B - : dated 15 April 1975, with attachment: "The CIA and

' N : - the Man Who Was Not Oswald" from the New York Review
of Books, by Bernard Fensterwa1d and George O‘Toole

" Attachment B: Pages 364, 365, and 667 from the Warren Comnmission's
R report. _ ,
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COMMIS..0 N CIA ACTIVITIES

2130n A, Rockalellar,
- Chairman
Jaohn T. Connor.
- C. Houstas Dition
.. Erwin M. Griswold
T Laas Rirkland i
JLymae L. Lemnitzer _ -
Ronald Reagan : o '

Edgar £, Shannon, Jr.

Mr. E. Henxry Knoche
Assistant to the Director
Central Intelligence Agency
Washlnguon, D.C.

Dear Mr. Knoche:

“wtay

Lee Harvey Oswald..

”prrii 15,

_ WITHIN THe
i ‘ Washington, DC 20300

1975

FED STATES

L2 /6440

ot e s

ATTACHMENT A
David W. Belin,
Executive Director

. As you know, Lee Harvey Oswald was in Mexico City in
late September and early October, 1963.
he left Mexico City a photograph was taken of an American
male and a question was raised whether or not this male was

The CIA and the Warren Commission both

R determined that the picture was not of Lee Harvey Oswald
(. ~and that the plcture was taken aFter Oswald left Mex1co

Shortly after

R . Although portions of this record have been released to the.

that time.

d1scloscd at thlS time.

public, other portions have remained classiiied because

‘0of concerns by the CIA at the time that a release of the
full picture might disclose sources and methods which the
CIA felt were not in the national interest to disclose at
In light of the false allegations about the

o assassination of President Xennedy and the false allegations
o of CIA involvement, I feel that it would be appropriate to
reconsider whether or not the entire matter can be Lully

I would like to receive by April 22 a full report from

the CIA on this entire matter.

DaVld W

Executive

vy e

( 1 ! - k2
PO

- 1P

» 1t
[CR I P

G} g

Y3

Sincerely yours,

Director
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|Six weeks befors the assassination of
I
(1983, the Centsal Intelligzacs Azency
|sermy B
; Fzderal Bureaw of- Investigation
! the Dzapartments of State and the

o1 Sud ject: ﬁee Hanry OSWALD

On ! October-1963 a reliable’
.saasitive source " in Mexico
rzported that an Americaa male,

who idzrtified -himself as Lee

1 OSWALD, contacted ' the Sovist

% Embassy in Mexico City inquiring -
whether the Embassy had received

| ajny news concerning a telegram
i " which had besn sent to Washing.

ton., Thz American was described

as approximately 35 years old, -
with an ataletic build, about six
feet tall, with a receding hairline.

. j. mey- be identical to" Lez Henry
~ OSWALD, bom on 18 October
1939 in New Orleans, Louisiana. A

~former U.S. Marine who defectsd .
to the Soviet Unign in October
1959-2nd later made arrangement .
through the United States Em- -
bzssy in Moscow to retumn to the

. Uited States with his Russian-
' born  wife, Marina Nikolaevna

i Pusakova, and their child. " -

3. The iniormation in paragraph
Q2 is bzing disseminated to your
.. ¢ represeatatives in  Mexico City.
L1 Any furthar information received
on this suzbject will bz furnishad
vou, This information is- being
rade availabl= to the Immizration

o
“'_F:‘."‘:/zs thz ¢ Henry Oswezld of the
Lee Harvey Oswald? Yes,
Richard Helms, then chizf
Azznzy’s Clandzstine Soovices,
1985 memorzndam to 1.

H Za
1.<
FT A PICTIR
Ll messoze

ancoodinz o

. uenzial counsel to the
“Warran Commisnion, Helms 2xplained
name  was

President Xennedy.on November-22, -

ae following telstype message to -

i 2.1t is believed that OSWALD -

she Plan Who

Bemard Fenstermald and

. Georga O°Toole

erroneously given as ‘Henry’ in the
subject li_ne';aqq._in paragraph two of

~ ‘the disszimination. .. The maiden sur-
name of Mrs. OSWALD was mistakenly - .

listzd as ‘PUSAKOVA.’ 2

- But Leo» Harvey Oswald - was not .

*‘approximatziy 35 years old, with an
athl=tic build™; he was- twenty-three

~ years old and slender.® Apparently the -

CIA. was concerned about the dis
" crepancy, for on October& it sent
the followinz. message y
ment of the Navy:- - °

- Subject: Lee Henry OSWALP '

" : -Refersncz is made to CIA Out -
Teletype No. 74673 [the earlier
message], dated 10 October 1963, .
regarding’ possibla’ presence of sub-

~ ject in Mexico Gity. It is requested
- that you forward to this office as
soon as possible two copies of the
most recent photograph vou have

~__of subject. We will forward them

&.

b

.to our representative in. Mexico,
-who" will attempt to determine if
" the Lee OSWALD in Mexico City

and subject are the same individ- _ .

val.®

Sinés ‘Oswald Had served -in the
Marine Corps, whica comes under the

administration of thz Navy, his person--
nel records would have included. his’

photogragh,

What the Agency did not say in this

czble is that it had in ifs possession a- -

photograph of the man who had
apparently “identified himszli" as Os-
wald. The man in the C{A photo was
not Lee Hawvey Oswald; he was, just as
the Agency’s “‘reliable and - semsitive
source™ had deseribsd him, approxi-
- mately thirty-five years.old, with an

athletic build 2nd 2 receding hairline. -

¢ Accordinz to a mamorandum by
Helms, tha CiA never receivad the
Mavy's pictures of Oswaid rand only
coacluded after the assassination that
two different peosiz were involved®
Mzanwhile, the photograph was deliv-
crzd to the FBI on Novamber 22,
l"):33.6. .- :

(

s

to tne Depart- -

0
-

"\‘j‘ﬂi; Dssraldl

}

10011& €an only guess at the confusio
- caussd by the picture. The FBI neede

'.‘_xxo Navy JPhotogrash ta establish th:

. -th:?' mysiery man was not Oswald--1.:
 Harvey Oswald was sittidz handcnffe

. Iz 2 third-{lcor office of the Dal.

- police headquarters. The next d

Spacial Agent Bardwell D. Odum w:

.- dispatched with the photograoh to th

motel whers' Oswald’s wife and mothe
" were hidden, He showed the picture ¢
Mrs. Marguerite Oswald, mother of th
accused assassin, Mrs. Oswald looked ¢
the -photo_.and told Odumr she dide
. recognize the man? The followin
. @2y, however, shortly after her SOn wa
. murdered in thz basement of Dalla
City Hal, Mrs. Oswald erronzousl:
identified the mystery man, She tol
the press the FRI had shown her .;
picture of Jack Ruby the nigat before

x Mrs. Oswalds mistake . Was. undes

¢ standabie~the mystery man  bore
" supearficial resemblancs to Jack' Ruby
and in her recollection of a brie:
glance at the pPhotogmanh, two face:
" bescame one. But the misidentificatior
"made it necessary for the Warrer
Commissinr_x to refer, however oblique:
- Iy, to the affair of the mystery man.
In the twenty-six volumes of publishad
testimony and evidence supplementary
to the Warren Report, the Commission
printed the picture that was shown to

Mrs. Oswald.®  The Warren Report
contains 2 very brief account of the
incident. T

"According ta the Report, the CtA
- had provided the FBI with 2 photo-
Enﬂ:_h_ of __‘:.a- maa who, it was thought

at the time, mizht have been 2ssociated
with 03'-‘-'3‘:17"9 “Tha Report quoted an
afiidavit by Richard Hezlms that “the
original photogranh had beep taken by
the CIA oulside of the Urited Statcs
somztimz briwesn July 1, 1963 and
Novembar 22, 103310

The Commissiox’s explaaztion s
bath iImzccurate and mislzading. The
nplication that the CIA thousht tie
mysitery man  was 2550¢C1aie

with



13-00000 -

1, the miysisry man. was impersof
‘ ting Oswaid or fhat aa ualikely cha
lof errars had accidentally linksd both

- B L AR VY T P S S VY

‘thez 'man in the pholoxavh and the .

1n who “coatacted™ the Soviet Em-
assy to Lzz Harvey Oswald. -

‘ .Tha truth was further obscured by
the Report's reference to the Helms
r‘ud:w?t, which described the circim-
siznces in which the.mystery man was
- Tighotggraphed only in the most vague
_jzad-
éatzd Augzust 7, 1964.'* However, the
Commission nevér mentionad in its

ry wotuawes that it had obtained an
- iexlizs affidavit from Heims on July 22,
,.-3-.:310 4 in which he was much more
_ spzuifie.t? “The original photograph,”
!:c..zzs testifiad, **was taken in Mexico
I-City "on_October 4, 1953.2*? (This
astier Halms affidavit was released in
1957 through the efforts of Paul Hoch,
a p'vate reszarcher.) .o .
““Pherz is no available rscord that
Bichard Helms ever told the Warmren
Commission exactly where in Mexico
ity the
graphed,
. which ths photograph was given to the
- Commission offer. 3 very plausible
suzzestion, The CIA required the FBI
{to "crop out thz backsround- in. the
“Iphoto b or*- handmg it. over to the
1 Commission.’ "'he obvious conclusion
1.» that t‘ze photographi was taken by a
hidden surveillance camera, and the
1 CIA wished " to avoid disclosing its
“'ljocation. According to knowledgesable
;i formar employsas of the Cia, the
1Soviet 2nd Cuban embassies, a2mong
~ tothars in Mexico City, wers under
- ‘{constant photographic surveillance at
'i-_jrtna time, It seems likely then that the
rman  who, according to the CIA;
"l.lcntxh-rnaelf a8 Lee Oswald” was
photographad
embassy of the Soyxet Union or of
pome othz; communist couniry.

T’l—"\ .
'7ihs first public_hint that the mys-
; tery ‘man may have been impersonating
TOswald camez in 1966, with the publi-
_cution ©of Ecdwusd Jay Epstein's Int
s, a :,,ho!:my study of tne Waren
- Tommission.!®  Epstein  interviewed
“one of the Commission’s lzgal staff
T who recwlled thz inciden:, Hz s2id he
iad ask#d Reymond G, Rocey, ths

4o Ageacy's !-.::> with the Commis
' sion,'® abaut the photogranh. The law-
iy later received word from the Agency

"ihattaz o 7 man was thouzht to he

D€ ywald 3t

L cys raistacs, _ .
RS [ ( Another piece of the pu.vlﬂ feﬂ into
place easly in 1971, when the National

genzrzl t2rms. The affidavit was -

Regort or in its fwenty-six supplemeniaz. -

mystery man was photo- . '
but the circumstances in

vexice City .

tiine the photozraph was

DL st g pTun i AE e sawsrvy
Oswald? The CIA wid they woy’
check further and ceil him back,

lawyer $dld Epstein that they nsyed
called him back and the Warren Repert

contains no explanation of e Agen-
17

Arxchives rsleased a pravmu.ﬂy classified
) “mgmorandum about thz mystery mad

. from- Richard Helms to the Commis

J. Lee Rank-
-964,- the

‘sion’s gen*ral ‘counssl,
Jin'® Dated March 24,;

" memo uuor-ned Rankinz, =+ - ~v

On 22 and 23 No v*mber im-

" mediatsly following the assassi-
nation of Presidant Xeaaedy, thrse

cablzd reports were reczived from
{deletzd} in Mexico City relative
‘to photographs of an unidentified -

man who visited the Cuban and

- Soviet Embassies in that city dur-
. ing October and Novemb*r

1963....%°

‘(On the basis of th*se caoles, Helms :

went on to say, the CIA had sani
-séveral reports to the Secret Service.
“Attached to the Helms memorandum
“were . paraphrases of thess reports.®
Two dealt with the mystery man: -

M 2ssage to “the Protectwe Re-
" search Staff, The Sscret Service,
I"deliversd by hand on 23 Novem-
ber ‘1963, at 1030 hours. .

Through sourc-s availabls- to- it,

the CIA [d-*l-de} had come into

_ possession of a photogragh of an
. unidentifisd person titought- to’
have visited ths Cuban Embassy in
mid-October, This individual, it
was believed at the time, mizht bz
identical with Lee Harvay 0s-

WALD“ —

and, =~

Messazz to thz Protective Re-
szarch Staff, The Szcrst Service,
deliversd by hand on 23 Novem-
ber 1953, at 1030 hours. '

CIA Headguartzes was informed
[delsted] on 23 November that
ssysral photozrzphs of 2 person
known to frequent the Sovizt.
Embassy ia Mexico City, and who
might bz idantical with Les Har-
vey OSWALD, had been forwarded
to Washington by the hand of a
‘United States offizial returning to
this coun::y."’2

Helms's cov:r"_r.é m :mnrand!..m af-
ficrnzd that **the sabjact ol ths pho!d>-
«zaphs mentionzd in th2se reports s

P

fg wmmae o w mmeesa pe reesss  nwgea sty

co.unxd wx,m Les H:r‘ley O,wmd zin

-

J

. who had visited dosh the Soviet ans
Cubar embassies,

Was jt the sam

mystery man whose picture had bez
shown to Mrs, Oswald?. Or was it ye
anothet Qswald Dopoelaiagar?

(’]

sdditionad p‘mtogrzphs of the unident -

Firm evidencs of the- existzncs o,

fiad man mentionsd in the Warre

zport was- turnad up. by Robe
Smith, & privates. researcher. In 197
- Smith,
Commistion to Iavestigatz Assassin

thzn reszarch’ direstor for th

.tions, was poring over some rzcanii

declassified Warren Commission doat
© . menks whan he fouad rzference to b

" raystzy photo. gnd two. other views ¢

‘the samie person®*® Smith called |

-discavery to the ‘attention of one «

the authors, Bemard Fensterwald, wi

- instituted a suit under the Freedom

Information Act for release of the tv

picturss. The goveernment vizlded z:

- turned over the photozraphs to Fe

_sterwald 2nd  Smith. They ars pu

A

jsieed here for the first time.

The two-new views. of the myste

man were taken -at a_differsnt tic

from the first picture. In the fi

_ picture,
Warrern Commission. volumes, he"
wearing a long-sizeved dark shint a
appears empty-handed; in the two ne
photos he is wearing a short-slezy
white shirt and is carrying ‘some ki
of bag or pouch, The new photos al
show him holding' a small,
sized booklet and what appeurs to be
wallet. As in the first photograph, t

the oune published in t

passpo

" backgrounds of the two new pho!
_have been ‘cropped ount. Whoever

was, he managed to be photogrph
appareatly by the CIA’s hidden s
velllance  cameras, ‘

on at least |

T .s..p:u:u* occasionz. And nzither of

new_ photography revesls any, res
blance between the mystary . man
Lee Harvey Oswald.

- ﬂ"ﬂ‘.e Warren Commission ccnctu
n

hat Qswald had baen in Mexico in

Septemiber and ealy October 19
Records of Mexican Customs and

mizration, bus.lines, and a Mexico ¢
hotzl indicats that
Mexico at Muevo Laredo on the
border on Seplesmber 26, traveizd
bis to Mexico City, arriving thers

£ex
Ualted States on Oclober
536 on
emamb

Oswald ent:

a2nd relurnad to
3.2% pa;
the bus to Mexico (
bered Oswald, but thare s

morniny,

HMMMWQ :
_Mﬁomt cansirue’
01’ Osweaid”

in_that city.?®

smzats aliar e arr
The Coammiasinnte f



ing that Oswald made repeated visils fo

both the Sovier and Cuban embassias
r2sts heavily upon the affidavit of one .

witnzss, 3 Mexican woman -whao
. .- . 2
wosked 2t the Cuban Embassy.?”

. . L4
')
Lo Dilvia Tisado da Duran was sccratary

< 1o’ the Cedan Consul in Mexico Ciry.

' In a swom statement®® she gave to the B

diractor of Mexican Federnl
scurity on November 23, 1983, she

saigd that Cswald had visitsd the Cuban_ .

Embassy in late Septamber to apply
i0r 2 viza o visit Cuba during a

E;Z::smcd. trip to ths Soviet Union. Mrs,

= a hezated exchanze bs-
and the Consu! when
ial told him his rzquest

nz & “samiolficial”

Sovizt Embassy io
-

' newsgager reportsr tried to interview
hee in Aprit 1964, Her hushand would-
not permit the man to speak.with her,
saying  “she. had sufiersd 2 nervous
breakdown following her interrogation
by - the Mexican authorities and had
been prohibited by her phaysician. ..
from discussing the Oswald matter
further.® If this report s, corract,

.the interrogation of Silvia Duran may

have been a more emotional inizeview .

than onz would concluds from. ths

report forwarded by the Mexican po- -

lice. The veport gives tha impression
that the police were routinsly collect-

ing information about Oswald’s Mexi- .

can trip for the American authoririas.
Oae question that arises js whether
Duran’s statement was given volun-
tarily, and, if mot, whathzr her identic
fication of Oswuld as the visitor tn ths
embassy is valid, :

/ he Warrea Commission may have
omitted 2 full exploration of thi
quastion because ir had collateral evi-
of Oswald's visit to the Cubana

Emvassy. There warz, for exampls,

et by
ture,?? and 4 letter reporizdiy written
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2 rRassy ia
Washinuion, refacring to his vist to tha

4
Cudan Emdussy.*? fhe address boak
fryund amang Oswald's

morsover, contasred Duran's nome an
telephone number. But the only cred
ble eyswitness testihony that Oswal
in fact visitzd the embassy”is th
- statement of Silviz Duran, .
When yiewed ™ in“the light' of th
zechitly disclosed evidence suggestin
- that _'éomztin_e" mizht- have visited th
‘érabassy.. impersonating Oswald, th:
Commissioa’s failure to _settle com
pletely “the " question of the thre
f‘misidenkiﬁe:_d photos - seemns  éxtraor
dinary. It is probabls that the ClA dic
in fact supply an explanation of the
photograpirs that was enough to satisly
the Commission at the time. If 50, thal
explanation remains a part of the
classified Warren Commission. docu
ments not availabls to the public.
.. symond Raceca {who, until hi
«’l/*recent resignation, was the Agency's
action .officer for all posi-Warren Ra
port inquiries about the matter) told
. onz of the authors that the CIA could
rot identify. the mystery mon T this 1+
S0, wWe may w ¢ Fow the Agency
could have offered a satisfactory ex-
plaaatioa of the= incideat ro the Com-
mission. Uatit additioral documents
Bzaring on this matrer are deelassifiad,
fite conclusion that Oswald sally visit-
ed the Cubaa Embdassy must remain in
some Goudt. Bul evax if he did, ths
guastion whéther someons was never-
thzi2ss trying to Imparsozate him ra-
mains a2 crucial ons, :
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',ﬂam,; 2 Uswthd -nsu.,u
sod Coban embassizs in thd

-rl{ auinma of 1963, what implica- "

2uns’ might be drawn from this dis~-
ravery? One obvious intsrpretation i3
"ihat someone sought to counterfeit a
‘fresh connection betwesn the man who
“2s  soon o ‘become the accused
wwesidensial 2ssassin and the govern--
-1!; of those two com'numst coup-

soeculate  further, If someons wers

- L'h.-!.‘"-‘:1 Commz»;ons theory of a lone.
ssamn, um.onn*ct‘-d with any, - ‘cons

“-'m.exp}anatiqn of how the CIA
,.o misidentify -the mystsry man
w Hacvey Oswald: Oswald may

o B
('0 [ S
5
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l

[
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" embassias, If this were the case,
somewhere " in the CIA’s fileg
should be phatographs of tha-
Lee Havey Oswald daparting from
Soviet and Cuban embassies in
}I xi {¢] C':y- If those - pnm.ogrzp’na
__".xts; their publication would kelp to
tle the qusstion. If they don’t, the -
IA shauld now explain why not. In
th case, it should also disclose what

) od
= ?, o
ﬂ'u—':' 5'

r-a',
[
anp -|,

Cdeatified as Oswald on two separate
occa;nons. It should. explam why it
=! zves that this man was not imper-
ating Oswald. All thase malters
c.xd be ciarified both by the CIA
s2ii. and by the congressional €oms-
o -rx- :e*s that are about to investigate its
" yetivities.. | - . 0
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Other Side,

Tapes:

“peies. Bub it is not necessary to -

_fe¥ing to impersonute Cswald eigat |
hhzaks before the” a.,s:u.v.nauon, ‘the '

Ly Jhave visitad- the Cuban and

L ¥ % Rocca,

knows about the man it wrongly .

govearnment wiretapping.
former chief of taz
Cla, His bodks inciude a novel,
and, most recently, Taz Assassinetion

Titz  Natioral Arénives,- Washington

- C.

" Zlbid. Her cofract maiden name was

Prusakaova,

3Report of tke Fresicent’s Commission
on the Asszisinztion of Presidert Ken-
rnzdy (US Goveramant Printing Om..,.,
1964), y. 144, (H—*ra"tcr, P.aport)

Conmnssnon Da..unent 63! , Op cit.
slbxd

e .

‘S Hearings Bef52-é_ the Presidents Com- .
 mission on the Assassination of Presi-
. dant Kenrady (US Governmant Print-

ing Office, 1954), Vol. 11, p.- 469 . .

- (herealter, Hearin
.r'u..y, is s.nous'ly undemmed .nd. _-._-'-- T £5).

| rae cuse should be rcooe-\ed S PR
hsrz could be, of ‘courss, an.:. -

7ibid.; p. 463,
®15id., Odum Exhibit 1.

' 9Repart p. 364

*°Ibig,, pp. 364365,
'-:. “Hearmg: Vol 11, p. 469

12 commission Document 1787, The
National Archwes Wasnmgton DC

13 lb d -
: ”Hearzn

'-“SEdward Jay Epstein, Inqueot"The.‘

Vol 11, p. 4o9

Warren Commission end the E.\tablz.m-
ment of Tru'h_(V;kn 1965).

‘deputy chief of the
Cia’s Counterintelligence - Staff, ‘was
onz of the four senior Agency offxcxals
who resigned_ last Dacember in the
wake of The New York Times's revela.
“tions of illegal domestic operations by
the CIA's Clandestine Scmces

”Epst*m Inquest, p. 94.
}3Commission Document 674, The

" National Archives, Washm zton, DC.

19 fbid,
2%1hid,

2 ipid. ST

221pid.

“*Commision  Document '556, Tr:
National Acchives, Washinzton, DC, no
3-4. :

23 peport, p. 289,
21bid., pp. 733-736.

27ibid., p. 734. Two othsr Wl\n-n::
told the FBI they saw Oswald at-th

" Cuban Embassy. A Msxicen p..mtc

stective who had visited the embassy
on October 1, 1943, idzntifisd Oswald
from nz2wspaper photowraphs 2s some
one hz had seen leaving the embass;

on that date in the company of :

‘Cutan. The detective was shown othe:
pho..os of .Oswald and.f{ailed 'to idzn
tify him, and the FBI seems to haw
concluded thalt he was mistaken (Com
mission: Document 366). The Waire:

" Rezport dogs not offzr the datsctive

testimony as evidence of Oswald’s visi
Anothar witness who claimed to hav
szen Oswald at tha Cuban Embass
retracted his testimony afizr failing b
pass 2_polygraph examination {(Renor:

_p. 308). .
" 2%Commission  Documeat ’176a, Th

National Archivcs, Washington, DC.

?91bid., p. 5. S
"30Ccommissien  Document 963,
Natipnal Ar\.hwes, Waa‘ung..on DC
6. . - . . L

34 Hearings; Commission Exhibit 25(
32Jbid., Commission Exhibit 15.
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